

24 Erzherzog-Johann-Denkmal

- Erzherzog Johann war der Bruder des österreichischen Kaisers Franz I. und wurde 1782 in Florenz als 13. Kind des Großherzogs Leopold von Toskana geboren.
- Als siegloser Feldherr und Unterstützer des Tiroler Freiheitskampfes gegen Napoleon fiel er bei seinem kaiserlichen Bruder in Ungnade; dieser verbot ihm, Tirol zu betreten.
- Er wandte sich daher der Steiermark zu und wurde hier sesshaft.
- Er war wirtschaftlich überaus erfolgreich: er setzte die Trassierung der Semmeringbahn durch, er gründete u.a. das Steirische Landesarchiv, eine Lehranstalt in Vordernberg (die spätere Montan-Universität in Leoben) und die Technische UNI Graz, eine Bank und eine Versicherungsanstalt.
- 1819 lernt Johann bei einem Besuch am Toplitzsee die erst 15jährige Postmeisterstochter Anna Plochl kennen und lieben. Aus Rücksichtnahme auf seinen kaiserlichen Bruder erfolgt die Heirat jedoch erst 10 Jahre später.
- Anna wird 1834 in den Adelsstand („Freifrau von Brandhofen“) erhoben; der 1839 geborene einzige Sohn Franz wird 1845 zum „Grafen von Meran“ ernannt.
- 1850 erhält auch Anna den Titel „Gräfin von Meran“.
- 1859 stirbt Johann, erst 1885 folgt ihm Anna. Aus Anlass ihres 50. Todestages wird am 11. August 1935 die „Erzherzog Johann Statue“ im Ausseer Kurpark enthüllt.



- Archduke Johann was the brother of the Austrian Emperor Franz I. He was born in Florence as the 13th child of Duke Leopold of Tuscany.
- He had been disgraced militarily and fell out of favour with his brother, the emperor. He had unsuccessfully supported the people of Tyrol in their uprising against Napoleon and thus his brother forbade him to enter Tyrol.
 - Because of these occurrences, he discovered Styria and found a new home there.
 - He was very successful in economics: he initiated the construction of the train line across the Semmering, he founded the Styrian State Archive, a higher school in Vordernberg (which later became the Montan University in Leoben) and he founded the Technical University of Graz as well as a bank and an insurance agency.
 - In 1819 during a stay at Toplitzsee, Johann made the acquaintance of 15-year-old Anna Plochl, the daughter of a postmaster, and fell in love. Out of consideration for his imperial brother, their marriage didn't take place until ten years later.
 - Anna was ennobled to Baroness of Brandhofen in 1834; her only son Franz, who was born in 1839, was given the title Count Meran in 1845.
 - In 1850, Anna also received the title Countess Meran.
- Johann died in 1850 but Anna did not follow him until 1885. The statue of Archduke Johann was revealed at the 50th memorial of his passing on August 11th, 1935 in the Kurpark of Bad Aussee.

(Quelle: Anton Schlossar „Erzherzog Johann von Österreich“, Renate Basch-Ritter „Anna Plochl“, Erzherzog Johann „Der Brandhofer und seine Hausfrau“)

